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 شــــــكر وعرفــــــــــان
 

انسًذ لله انز٘ تُؼًرّ ذرى انصانساخ ٔانصلاج ٔانسلاو ػهٙ سسٕنُا يسًذ صهٗ الله 

. ػهّٛ ٔسهى ٔػهٙ آنّ ٔصسثّ ٔيٍ ساس ػهٙ َٓدّ ٔاذثغ ْذاِ 

عثذالٌاصر / انذكرٕس / ٚاخ انشكش ٔانؼشفاٌ نلأسرار انفاظم أٚرمذو انثازث تاسًٗ 

 انز٘ نى ٚثخم تانرٕخّٛ ٔالاسشاد ٔسزاتح انصذس فٙ إششافّ ػهٙ ْزا عاتذيي هحوذ

. انثسث اسأل الله اٌ ٚدضّٚ ػُٙ خٛشا 

ٔانشكش لأداسج خايؼح انسٕداٌ نهؼهٕو ٔانركُهٕخٛا ٔلأداسج كهٛح انرشتٛح انثذَٛح 

 .ٔانشٚاظح ٔنمسى انرذسٚة انشٚاظٙ لأذازٓى فشصح انذساسح 

ٔانشكش كزنك يٕصٕل انٙ يُسٕتٙ كهٛح انرشتٛح انثذَٛح ٔانشٚاظح ػهٙ زسٍ 

ذؼأَٓى  

كًا ٚخص تانشكش انٙ كم انضيلاء انسكاو انزٍٚ نى ٚثخهٕ تٕلرٓى يٍ اخم اكًال ْزا 

 . (ػُٛح انثسث)انثسث ٔذكثذٔ فرشج انؼُاء فٙ انثشَايح انز٘ اسرًش لاساتٛغ 

.  ٔانشكش يٕصٕل انٙ صيلاء انذساسح تانذفؼح انثاَٛح ذذسٚة سٚاظٙ 

 والشكر هي قثل وهي تعذ لله رب العالويي
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 المستخهص 
نسكاو كشج انمذو ٔلاٚح ل نرسسٍٛ ػُصش٘ انسشػح ٔانرسىاثش تشَايح ذذسٚثٙ يمرشذ 

  .انخشؼٕو

ْذفد انذساسح انٙ انرؼشف ػهٙ ذأثٛش تشَايح ذذسٚثٙ نرسسٍٛ ػُصش٘ انسشػح 

 .ٔانرسًم نسكاو كشج انمذو تٕلاٚح انخشؼٕو 

أسرخذو انثازث انًُٓح انردشٚثٙ نًلائًرّ لأْذاف انذساسح زٛث اخراس انثازث ػُٛح 

زكًا يٍ زكاو كشج انمذو تٕلاٚح انخشؼٕو ، ٔلذ ذًثم  (20)ػشٕائٛح ذكَٕد يٍ 

انًرغٛش انردشٚثٙ فٙ تشَايح انرذسٚة انز٘ اػذِ انثازث ،ٔلذ اسرخذو انثازث تشَايح 

 . نرسهٛم انثٛاَاخ (SPSS)انرسهٛم الازصائٙ 

ؼثك لٛاط لثهٙ ٔتؼذ٘ ٔاشاس ذسهٛم انثٛاَاخ انٙ ٔخٕد دلانح ازصائٛح فٙ دسخاخ 

انمٛاط انثؼذ٘ داػًا افرشاض انثازث تاٌ انثشَايح انرذسٚثٙ انًمرشذ نّ ذأثٛش إٚداتٙ 

 اٌ اسرخذاو انثشَايح ٔػهٙ ذسسٍٛ ػُصش٘ انسشػح ٔانرسًم نسكاو كشج انمذو ، 

انرذسٚثٙ انًمرشذ ٚسمك َرائح افعم ػُذ ذؽثٛمّ ػهٙ زكاو كشج انمذو نرسسٍٛ 

 . ػُصش٘ انسشػح ٔانرسًم ، ٔلذيد انذساسح تؼط انرٕصٛاخ 
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Abstract 

 

Impact of Suggested-Training Program to Improve Elements of both 

Speed and Bearing of Football Referees in Khartoum State 

 

The study has aimed to pinpoint the impact of training program to 

improve the two elements of speed and bearing of football referees in 

Khartoum state. The researcher used experimental method as it matches 

the purpose of the study, where a sample comprised of (20) referees out 

of football referees in Khartoum state was randomly selected. The 

training program which was prepared by the researcher represented the 

experimental variable. The researcher employed SPSS program to 

process data.  In addition, pre and post quantification was applied. 

Analysis of data indicated that there is statistical significance in degrees 

of pre-quantification in favor of researcher’s hypothesis that the 

suggested-training program has a positive impact on improving two 

elements of both speed and bearing of football referees. 

The use of suggested-training program beyond any doubt achieves 

better results at time when it applies to football referees to improve the 

two elements of speed and bearing. The study, therefore, has made a 

number of recommendations.     
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